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Rozhovor s jubilantom Doc. PhDr. J. Ko�èom, CSc.

V dòoch 25. a 26.5. 2006 sa uskutoèní v Pre�ove na In�titúte psychológie konferencia
s názvom Poradenská psychológia a celo�ivotná cesta èloveka na zaèiatku XXI storoèia,
ktorá pripomína �ivotné jubileum nestora poradenskej psychológie na Slovensku Doc.
PhDr. Jozefa Ko�èu, CSc. Pri tejto príle�itostí uverejòujeme s jubilantom rozhovor.

Vá�ený pán docent, z príle�itostí vá�ho jesenného jubilea som si Vás dovolil oslovi�
a po�iada� o rozhovor aj v mene SPS. Mo�no poveda� , �e ste pôsobili, pôsobíte aktívne
ako vedec, �es�desiat rokov v obore psychológia, v oblasti poradenskej psychológie ,
profesiovej orientácie a to s dôrazom na celo�ivotný vývin. Ste autorom konnceptu
�biodromálny�, biodormálna psychológia. Je to medzinárodne akceptovaný vedecký
koncept. Vo va�ej bibliografii som na�iel citáty a ohlasy vo významných vedeckých
periodikách a od významných psychológov v zahranièí, ako napríklad V. J. Drapela
v roku 1983, a ïal�í. Viem �e aj v tomto èase sa zaoberáte dejinami slovenskej
psychológie. A teda prvá otázka, v ktorom èase mo�no nájs� zaèiatky psychológie, èi
psychologické idey na Slovensku ?

J.K.: Dejiny chápem nie ako historizujúce, nie samoúèelné, èi ako fosíliu nieèoho, ale
ako �ivý, reflektujúci prúd otvorenej, seba a so svetom sa konfrotujúcej tradície. Nateraz
by som obrátil Tvoju otázku - v podobe výzvy k ná�mu slovenskému psychologickému
spoloèenstvu: o nejaké dva roky budeme spomína� 80-té výroèie kon�tituovania sa
novodobej psychologickej vedy, ako uznávaného a vy�adovaného èinite¾a v spoloèensko
kultúrnych �truktúrach Slovenska. Ako príle�itos� oslavova�, èi kritický seba-hodnoti�.
To sa týka aj psychologickej obce v jej genéze, súèasnom rozvoji a striedaní generácii.

Pokia¾ ide o dejiny psychológie, nepôjde o tradièné � národné � dejiny ,ale skôr
odhadnú�: ako a èím isté kultúrne zoskupenia � spoloèenstvá, kultúry, národy , regióny
v im daných historických podmienkach cez ich sna�enia, h¾adania, odpovedania prácou
na hrane mo�nosti doby sa vypracovali, v nejakom oh¾ade tak, �e to svedèí o reflexivite
cez ktorú nahliadajú do pomerov s ambíciou zlep�i� ich s oh¾adom na isté kultúrno
vzdelávacie, poznávacie funkcie, duchovno a du�evnú hygienu .

Pokia¾ ide o spomínané výroèie, myslíte pán docent, na zalo�enie psychotechnického
ústavu v roku 1928 v prvej Èeskoslovenskej republike a pôsobenie ústavu aj na
Slovensku. Vynára sa druhá otázka, v akom stave bola psychológia na Slovensku v èase
Vá�ho osobného vstupu do profesného �ivota psychológa po absolvovaní gymnaziálneho
�túdia ?

 J.K.: Moja cesta do psychológie? Aký bol vývoj a stav psychológie v mojom vedomí
a poznaní? Pod¾a toho, èo sme vtedy na gymnáziu, v rámci filozofickej propedeutiky
�tudovali psychológiu �poèitkovú, psychofyzickú, fyziologicko psychologckú�,
vonkoncom som si nemyslel, �e by som mal �tudova� po maturite psychológiu. Ale o pár
mesiacov, hneï po prvých Jurovského predná�kach a najmä ako úèastník jeho
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proseminárov z filozofie � psychológie boli prístupné pre poslucháèov v�etkých semestrov
(aj pre mòa prváka), stal som sa amantom �psychológie�. E�te pred vianoènými sviatkami,
ako prvák, som sa prihlásil s referátom. Keï prof. Jurovský zistil, �e som iba prvák, zdvihol
hlavu a opýtal sa �.. a to si trúfate?� Zamrazilo ma to, ale cúvnu� sa u� nedalo. Celé
vianoèno � novoroèné prázdniny som tvrdo pracoval. Referát obsahove dobre vyznel.
Neskôr pri skú�ke zo v�eobecnej psychológie ma prekvapil neèakanou otázkou: �Pán
kolega nechceli by ste pracova� v Psychotechnickom ústave, ako vedecká sila ?� A bolo
rozhodnuté. Zaèal som �doslovne �i� �z psychológie� (zaè. 300,- Ks mesaène) a �i� � pre
psychológiu�. Bol som finanène vtedy na dne, ale toto rozhodlo, �e som zotrval na FF.
�túdium som absolvoval z vlastných zárobkov. Na Psychotechnický ústav som nastúpil
v marci r.1942 a do roku 1944 som v na�ich slovenských podmienkach pre�iel uèòovským,
tovari�ským obdobím psychológa- profesionála, dosiahol zaradenie psychológa-
koncipistu psychotechnickej slu�by, e�te pozdej�ie odborno vedeckého pracovníka �tátnej
správy, rezortu Ministerstva � Povereníctva práce a sociálnych vecí. V priebehu týchto
rokov som zároveò konèil �túdia, promoval na PhDr. so zrete¾om a zameraním na
psychológiu.

Pre pochopenie významu Psychotechnického ústavu a pôsobenie Prof. A. Jurovského
po krízovom období r. 1938/41, ako najkritickej�om prelomovom období v dejinách
psychológie na Slovensku, si �iada nevyhnutne doplni� krátkym kon�tatovaním
faktografie. Univ. profesor A. Jurovský (po odchode Doc. Stavìla), habilitujúc sa na
odbor psychológie deklaruje vô¾u, program v nových podmienkach I. Slovenskej republiky,
na univerzitnej pôde, rozvíja� psychologické vedy ako celok. Ako vedúci katedry
psychológie na FF Slovenskej univerzity (v roku 1939-45 bola tak premenovaná Univerzita
Komenského), popri zabehnutých predná�kach pre kvalifikaèné potreby absolventov
FF, pre budúcich gymnaziálnych profesorov, roz�iruje program výuky pre �pecializované
formy odborného �túdia psychológie. Vniká doktorandské �túdium PhDr pre odborných
psychológov. Tie� pre vedeckých pracovníkov iných odborov. Ako externý riadite¾, ujíma
sa opä�, vedenia psychotechnického ústavu. Pova�uje ho za miesto praktického výcviku
psychológov prefesionálov. Pou�íval sa metaforický názov �ú¾ � rojenie�, produkujúce
do terénu nové pracovné miesta psychológov. Spojenie obidvoch pracovísk, katedry a
psychotechnického ústavu, teoreticko-bádate¾ského a prakticko-aplikaèného, vytvára
od základov model formovania a rastu psychologického spoloèenstva na Slovensku.
Podobne ako sa v tých èasoch rozvíjala psychológia v rozvinutých krajinách. Myslím, �e
táto star�ia generácia psychológov, tohto rojenia, mala strategické myslenie. Je ve¾mi
potrebné aj dnes. Symptómy sú nepriaznivé. Napríklad obsadenie jedinej úèelovej budovy
známeho psychologického pracoviska, Krajskej pedagogicko psychologickej poradne
v Ko�iciach, Krajským �kolským úradom je alarmujúce. Aktívny, nápomocný, podporný
postoj SPS, reakcia toho in�titútu psychológie na Slovensku bola nanajvý� �iadúca.
Tak�e èas� pracoviska nakoniec ostáva v budove. Ale je to aj výzva do na�ich radov.
Katedry psychológie by mali ma� �peciálne �koliace pracoviská. Nie príle�itostné, ale so

�tandardom �koliaceho pracoviská.
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Ïakujem za tento krátky exkurz do histórie. Faktom je, �e u� bolo kam nastúpi� do
zamestnania, na Psychotechnický ústav a bolo kde �tudova� psychológiu aj na Slovensku.
Pokia¾ viem zaèínali ste v prax v Psychotechnickom ústave. Utkvela mi jedna epizódka
z Vá�ho rozprávania. Robili ste e�te pred rokom 1948, výber pracovníkov pre textilku
v Trenèíne a boli spokojní s výberom, tak �e okrem honoráru ste dostali aj nový oblek.
Dotvára to obraz o klíme, v ktorej bola pre psychológiu spoloèenská objednávka. Vá�ený
pán docent, poznáme Vás ako èloveka aktívneho v rôznych podobách organizovaného
�ivota (spolky, zdru�enia, organizácie, hnutia) a� po vedu. A to u� od Va�ich �tudentských
èias. Nepoci�ovali ste niekedy konflikt, frustráciu. Pochybnosti pri konfrontáciach
a zneistenie v profesii ?

J.K.: Ani nie. Línie v mojom profesnom �ivote boli motivované, boli osobné, boli to
záujmové aktivity a to vníma�, skúma� èloveka a jeho dimenzie, od najhlb�ích hlbín
nevedomého, po du�evno-duchovné, spirituálne, transcedentálne vo v�etkých dimenziách
jeho bioantropologicého a historicko civilizaèného, kultúrneho vývoja. Obe h¾adiska �
historické a psychologické sa mi èoraz intenzívnej�ie prelínajú. Prepájajú do jedného
sveta.

J.K.: Bola tu neistota v na�ich slovenských, èesko�slovenských historických
podmienkach (po roku 1948/50) a trvala pomaly dve desa�roèia. V jej dôsledkoch sa
prelínala a poznaèila �ivot, vývoj prvých generácii psychológov v slovenských
podmienkach. Treba sa o nich zmieni�. To je povinný akt sebapoznania, to je o tej histórii
o ktorej som hovoril na zaèiatku. V súvislosti s mojím profesionálnym vývinom mô�em
zhrnú�, �e po absolvovaní rigoróznej skú�ky a obhájení práce som 4. februára 1944,
promoval PhDr., so zameraním na psychológiu. Stal som sa �èakate¾om�, psychológom,
koncipistom psychotechnickej slu�by. Neskôr komisárom psychotechnickej slu�by,
odborno-vedeckým pracovníkom �tátnej správy rezortu Ministerstva-Povereníctva práce
a sociálnych vecí. Pre informáciu dne�nej generácii uvádzam, azda u� aj ako kuriozitu, �e
keby psychotechniku neboli zru�ili, bol by som postupoval ako �radca� , potom �
ministerský� a do penzie so zavà�ením najvy��ej kategórie �vládny radca psychotechnickej
slu�by�. Bola tu spoloèenská objednávka, boli sme akceptovaní. Ale po roku 1950, bola
fakticky likvidovaná profesia psychológa. Psychológia bola z ideologických dôvodov,
ako bur�oázna �paveda�, temer na desa�roèie zdegradovaná, len na �tudijný predmet
v kontextoch VNÈ. Ako iba kombinaèný predmet s pedagogikou, alebo filozofiou. Pomery
v Sovietskom zväze ovplyvòovali aj pomery u nás.

Tak�e boli vo Va�om profesnom vývine situácie pozitívne, aj úplne opaèné od zaèiatku.
Napriek tomu, kto si pozrie Va�u personálnu bibliografiu, mô�e pokojne kon�tatova�, �e ste
boli úspe�ný a to vedeckom význame a ¾udskom význame tohto slova, ktoré sa dnes zu�uje
iba na finanèný úspech. Dovolím si citova� Dr. Veroniku Kovalíkovú, CSc., ktorá o Vás
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napísala vo Va�ej Personálnej bibliografii (Ko�ice �VK, 2000): ��e na príklade Va�ej
osobnej cesty sa dá priblí�i� poznatok o mo�nosti utvori� si svoj vlastný �osud�, nasmerova�
svoju cestu i vybudova� si ju a dosta� sa po nej k cie¾u, ktorý si jednotlivec urèil... preto�e
dráha doc. J. Ko�èu nie hra náhod. Je to dráha, ktorú si on sám skon�truoval a na ktorej
cie¾avedome uskutoèòuje to, èo èlovek a mu� vo svojom èase a na svojom mieste mô�e a má
uskutoèòova�..� Mohli by ste zhrnú� nieko¾ko princípov vá�ho vedeckého �ivota ?

J. K.: �a�ko je èo i len v skratke odpoveda� na tak do� privatisma� cielenú otázku.
Mô�em sa o to pokúsi�. Patrím do závereènej kohorty (benjamínovcov?) prvej generácie
slovenských psychológov, ktorí zaèali na psychotechnike. Podarilo sa tam vygenerova�
kontinuitu kádrov a udr�a� súdr�nú pracovnú skupinu a pracovný program. Bola v istej
pracovnej a duchovnej kontinuite a kooperácii s Psychotechnikou. Bola tu vízia súvisov,
pomerne slu�ne zabezpeèeného profesionála-psychológa s prioritou sociálne anga�ovanej
vedeckej, teoreticko-aplikaènej práce. V prostredí tejto kohorty som dal prednos� tejto
teoreticko-aplikaènej práci, pred èiste teoretickou, ku ktorej som mal sklon. Prispel k tomu
i pocit kontinuity s kohortou zakladate¾skej generácie psychológov (Mikulá� Milan, Tomá�
Pardel, Daniel Husár, Miroslav Ba�ány, Marián Váross, Jozef Daniel, Ivan Pikala, J.CH.
Reiskup, Ladislav Lièko, R. �omogyová- �kodová, Veronika Kovalíková, Jozef Rosina,
Martin Jurèo, Oskár Bla�koviè......atï). Táto kohorta aj zásluhou Prof. Jurovského si
osvojovala víziu a taktiku budovania psychológie na Slovensku, ako svoje poslanie
a povinnos�. Vydr�ala ako plne kvalifikovaný kolektív do rokov ideologickej likvidácie
v r. 1950/51. Boli to zápasy. Nateraz uvediem príklad jedného z najzásadnej�ích vystúpení
ako sa bojovalo za psychológiu, nie len teoreticko-aplikaènú vedu ako takú, ale aj v �ir�ích
celospoloèenských, politicko-kultúrnych reláciach. Jedenásti psychológovia na
psychotechnickom ústave napísali �Ohlas� slovenských psychológov v r. 1947 proti
likvidaèno-centralistickým tendenciám zru�i� a prenies� ústav v Bratislave a prenies� ho
do Prahy . V Bratislave mala by� iba poboèka. Dokument publikovala Národná obroda, 15
júna 1947, Sloboda 12 júna 1947, pod titulom �Ohlas slovenských vedeckých pracovníkov�.
Aspoò úvodné slova tohto prehlásenia: �Slovenskí psychologickí pracovníci, pracovne
zdru�ení na Psychotechnickom ústave v Bratislave, uvedomujú si záväznos� voèi svojmu
vedeckému poslaniu a kultúrno � vedeckému vývinu na Slovensku a v ÈSR a preto
vyhlasujú kultúrnej verejnosti svoje stanovisko ku kultúrno-vedne nezodpovedanému
in�tituovaniu návrhu zákona o Èeskoslovenskom ústave práce...�

A pomohlo to?

J.K.: Prvoplánovo áno. Získal sa èas. Vy�e troch rokov sa dal e�te budova� Oblastný
ústav ÈSÚP pre Slovensko v aktívne spolupráci s partnerským pra�ským ÈSUP. Na
Slovensku ostáva samostatné vedecko výskumné pracovisko. Nevyhli sme sa ale
ideologickej likvidácii. Po 3-4 rokoch rozvoja nasledovala radikálna koncovka, ako vie
tresta� revolúcia, obratom ruky zru�ili ÈSUP aj OU v Bratislave. Výnimoène významnú
in�titúciu svojej doby, in�titucionálnu bázu slovenskej psychológie s následnou diasporou
jej pracovníkov. Výsti�nú metaforu pou�ila V. Kovalíková, keï èinnos� tejto zaèínajúcej
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generácie prirovnala k zapusteným koreòom rastliny, ktorá sa rozrastá poplazmi. Na jednom
mieste ju vytrhnú a ona vyra�í o chví¾u niekde inde. Spoloèenská klíma sa v �a�kých 50
a 60 rokoch podobala stepno piesoènatej neplodnej vegetácii. Staèil ale malý dá�dik,
odmäk, po odhalení stalinských praktík a táto základòa znova zaèala o�íva�, h¾ada� svoju
�ivotnú formu.

Mohli by ste e�te pokraèova� v odpovedi na druhú charakteristiku V. Kovalíkovej, ako
sa dalo v týchto podmienkach, rizikových situáciách totality, neby� len pozorovate¾om, ale
samostatne reagova� v súlade s osobným presvedèením ?

J.K.: Tento cie¾ sledovala napríklad u� spomenutý �Ohlas� slovenských psychológov.
V jeseni 1956, po desa�roènom pokuse vybudova� druhé centrum psychológie na
východnom Slovensku, som sa vrátil do Bratislavy na Katedru ped. a psychológie,
respektíve na novo vznikajúci Psychologický ústav. Na východnom Slovensku treba
pripomenú� J. Hvozdíka, zakladate¾a �kolskej psychológie, ktorý po �a�kostiach s totalitou,
pozdej�ie v spolupráci s Bratislavou takéto druhé centrum psychológie na východnom
Slovensku vytvoril. Vyu�ijúc napríklad ïal�í odmäk v roku 1968. Predtým e�te
Psychologicko výchovnú kliniku, podobne ako v Bratislave M. Ba�ány. V spojitosti
s udalos�ami tohto obdobia, spomínam si na telefonát Prof. Dole�ala z Prahy, vedúceho
Katedry psychológie a riadite¾a novozalo�eného Psychologického ústavu FF Karlovej
univerzity, �e v ZSSR vychádza iniciatíva a aj pre ÈSSR sa otvára mo�nos� obnovi� systém
poradenstva pri vo¾be povolania. Zdôraznil aj povolený vy��í poèet kvóty prijatých
�tudentov na katedry. Predtým sa smeli prija� iba 3- 4 poslucháèi do prvých roèníkov.
Tie� nové miesta pre psychológov. Ministerstvo �kolstva (Praha) zverilo psychológom
vypracova� projekt èsl. sústavy výchovného poradenstva. Zaèína sa na jednej strane
rozvoj aritmetickým radom, ale zároveò je tu aj stagnácia, preto�e je nedorie�ené, kto bude
novo vzniknutý systém poradenstva metodický riadi�. Je tu ideologická brzda, kontrola.
Na Slovensku sme mali vo¾nej�ie ruky pre iniciatívy. Iniciatívny je najmä Psychologický
ústav. Je snaha konceptualizova� problematiku pomocou konferencii a takto nepriamo sa
vyhnú� priamym intervenciám zo strany moci. Darí sa to je tu aj kladný ohlas zo zahranièia.
Napríklad uznanie profesora Suppera ná�mu poradenskému systému s ktorým som sa
stretol na konferencii v Kanade. Ale boli tu aj riziká, staèí pripomenú� jedného funkcionára,
ktorý poukázal na �nebezpeèie opätovného prenikania psychológie do �kolstva�. Odtia¾
potom snaha, aj v nových podmienkach, subordinova� psychológiu pedagogike. Týmto
negatívnym silám sa darilo èeli� aj ohlasmi a uznaním na�ej práce v zahranièí.

Tak�e bránili ste sa prácou a výsledkami, ktoré sa nedali ignorova�. Chcel by som
pripomenú� ako príklad jeden ohlas z mnohých na Va�u prácu a èinnos� oddelenia
biodromálnej psychológie, ktoré vzniklo na Psychologickom ústave. Redakcia èasopisu
International Review of Aplied Psychology (1977) vytypovala pä� pracovísk vo svete,
ktoré reprezentujú trendy vývoja teórie a výskumu a praxe v profesionálnom poradenstve.
Popri pracoviskách z USA, Francúzka, Japonska, Anglicka sa hodnotí a spomína práca
Psychologického ústavu UK v Bratislave, Oddelenia biodromálnej psychológie
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a poradenstva vedené J. Ko�èom. Psychologický ústav biodromálnou koncepciou
poradenstva a jej mo�nými aplikáciami v celo�ivotnom vzdelávaní sa dostal aj do agendy
UNESCO (realizovaním porady európskych a severoamerických expertov poradenstva
v Bratislave, 26.IX,- 30.IX.1970).

Ako vidíte biodromálnu psychológiu dnes? Jej vymedzenie poznáme z prvej uèebnice
poradenskej psychológie u nás, ktorú ste so spolupracovníkmi napísali.

J.K.: Nebudem tu opakova� známe vymedzenie, ale pripomeniem, �e pri aplikovaní
biodromálnej psychológie do psychologických slu�ieb edukatívneho a personálneho
zamerania, ide o pomoc pri plnení �ivotných úloh, ktoré má èlovek plni� v spoloènosti
svojej doby, tak z h¾adiska osobných a spoloèenských cie¾ov i z h¾adiska ducha
a duchovnosti celo�ivotnej cesty èloveka. Majú súvis s celkovou existencionálnos�ou
èloveka, ktorá je mu dostupná hodnotami cez odpovede po zmysle �ivota. Viac prípadne
na va�ej pripravovanej konferencii. Aj o situácii biodromálnej koncepcie psychologický
fundovaných poradenských slu�ieb, aj v porovnaní s medzinárodným vývojom. Pokia¾
je biodromálna psychológia historikum, epilógom a èo v súèasných svetových reláciach
e�te aj výzvou a prológom.

Ïakujem za rozhovor a v mene svojom a Slovenskej psychologickej spoloènosti �elám
Vám pevné zdravie a pohodu .

Zhováral sa: doc. PhDr. Stanislav Hvozdík, CSc.


